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 مقدمه: درباره پنل و روش كار

هاي ت دورهانديشي درباره وضعيبررسي وضع موجود و مطلوب و آينده«وان پنل بررسي با حضور خبره ها و متخصصان موضوع با عن
در محل موسسه پژوهش و  96 ابان  22 دوشنبهروز  13الي  10ساعت  »هاي نظام آموزشدكتري آموزش عالي با تأكيد بر پژوهش

  هاي خود را درباره موضوع فوق بيان كردند.  ريزي آموزش عالي  برگزار شد. در اين پنل  هر يك از اعضاي پنل ديدگاه برنامه
  

  
  ديدگاه هاي هر يك از اعضا ارائه مي شود: ي ازا خلاصهدر ادامه،  

 مباحث پنل

  رئيس موسسه عضو هيات علمي و : نسرين نورشاهي

  
كنم و از حضور اساتيد گرامي كمال تشكر را دارم. موضوع اين پنل ما دغدغده با سلام خدمت شما دوستان عزيز، خير مقدم عرض مي

آقاي دكتر بازرگان بعنوان يكي از افرادي كه پايه گذار دوران دكتري آموزش عالي  پژوهش در آموزش عالي است. استاد بزرگم جناب
بوده اند، والبته مؤسسه ما هم بعنوان اولين حوزه يا نهاد تخصصي حوزه آموزش عالي مي توان گفت پرچمدار اين دوره بوده است. 

پژوهش در حوزه آموزش عالي   ما داشتند كه امروز سرنوشته دغدغه ها براي ما بسيار قابل تأمل و تفكر مي باشد. ايشان تذكري ب
پژوهش و برنامه ريزي آموزش عالي هستند و در آن مجله ما مقالاتي را  فصلنامه يكي از اعضاي هبئت تحريريه ايشانچگونه است؟ 

وزه آموزش عالي، تحصيلات دريافت مي كنيم كه قاعدتاً بايد حاصل پژوهش در حوزه آموزش عالي باشد. تلاش دانشجويان دكتري ح
در حوزه آموزش عالي هم محوريت  و مورد توجه قرار مي گيرد، كيفيت اين مقالات در مجموع پژوهش در حوزه آموزش عالي 

اي بود ، كه جناب استاد را بر اين داشت كه اين ايده را به مؤسسه بدهند و جلسه اي را با عزيزاني كه دانشجوي دكتري، دغدغده
تكميلي حوزه آموزش عالي هستند ترتيب دادند و موضوع پژوهش در آموزش عالي را از ابعاد كمي و كيفي و بعضاً كه حتي تحصيلات 
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ما با مديريت جناب آقاي دكتر  يخود استاد وارد بحث خواهند شد، به چالش و گفتگو ميكشيم. همانطور كه ميدانيد ميز آينده پژوه
مولاً موضوعات چالشي ها و آسيب و بحث هاي حوزه سياستگذاري و برنامه ريزي در حوزه آموزش فراستخواه، و با ابتكار ايشان، مع

مؤسسه داريم معمولاً محوريتش اين موضوعات مي باشد. تگو مي گذارد، پنل هايي كه ما در عالي را روي ميز مي گذارد و به بحث وگف
صاص داديم. باز هم تكرار مي كنم پژوهش در حوزه آموزش عالي چالش ها و ما امروز را به اين موضوعي كه استاد پيشنهاد دادند اخت

بنده  زمينه دوره ي دكتري كه پژوهش در آموزش عالي را نيز در دل خود شكل داده است بررسي مي كنيم. و در كنار آن بستر و
  .تشكر مي كنم و جلسه را به شما مي سپارم تا از بيانات شما استفاده مكفي را ببريم

  

  

  طرح بحث  
  استاد دانشگاه تهران ،دكتر عباس بازرگان

  
ضمن تشكر از دعوتي كه مؤسسه بعمل آورده است و تشكر از دوستاني كه دعوت شده و تشريف آوردند. طرح مسأله به اين  -بنام خدا

اي هيئت عملي اين دغدغه را قرار مي باشد كه كيفيت آموزش عالي دغدغه  اصلي جامعه علمي كشور مي باشد. و ما به عنوان اعض
داريم. سپس سؤالي كه مطرح مي شود اين است كه چكار انجام دهيم تا اين كيفيت بهبود پيدا كند. بهبود كيفيت مستلزم كار 

خوشبختانه دوره دكتري آموزش عالي كشور  پژوهش است، تا برنامه ريزي كنيم مسائل و مشكلات چه چيزي است و چكار بايد كرد.
  يدا كرده است همين زمان كه بنده خدمت شما حضور پيدا كرده ام اطلاع ندارم چه تعداد از دانشگاهها دوران دكتري را گسترش پ

تعداد دانشگاههايي كه در سطح كشور دانشجوي دكترا مي  در دانشگاههاي دولتي و چه در دانشگاههاي غير دولتي  و آزاد دارند.
  شجويان چه اندازه است؟ اگر ما پاسخ اين سؤالات را بدانيم يك قدم به جلو گام برداشته ايم. پذيرند چه تعداد است وتعداد اين دان

چرا؟ علت اينكه فرض بر اين است كه دوره هاي دكتري آموزش عالي در نهايت كار پژوهشي انجام مي دهند كه در موضوع آن مسائل 
  نظام آموزش عالي مي باشد. 

صوص ، تحصيلات تكميلي در وضعيتي هست كه با كمال تأسف در حاشيه ميدان انقلاب، صداي همه ما مي دانيم آموزش عالي بخ
بنده هر گاه روزنامه مطالعه مي كنم دقت مي كنم كه چه مسائلي در آموزش عالي  فروختن پايان نامه يا دكتري بگوش مي رسد.

حمدي اعلام كردند كه لازم است دانشگاه و مسائل كشور را بعضي از دوستان هيئت علمي دانشگاه تبريز مانند دكتر پور م مطرح است.
مورد توجه قرار بدهد و علي الخصوص در تحصيلات تكميلي به آن برسد. در صورتي كه ما مي بينيم ادغام آموزش پزشكي در نظام 
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هر جا كه شما صحبت مي  آيين نامه ارتقا است كه بصورت مصيبت عظيمي در آمده است و در ،مهمتر از آن پزشكي مطرح شده است.
سياستكاري با دانشگاه  ممنوع و در  قسمت  چگونگي گسترش وسيله تحصيلات تكميلي اعضاي هيئت علمي  كنيد اين را مي بينيد.

  چه ميزان با خلوص نيت حرف خودش را بيان مي كند. در پشت دروازه هاي دانشگاه هم همينطور مي باشد. و شما هم توجه داريد.
بطور كلي در دانشگاههاي علوم تربيتي تا چه  ما  در آموزش عالي  و كه و ضرورت اينكه موارد بالا را عنوان كردم اين است عرض بنده 

اندازه مسائل مربوط به آموزش عالي را جدي مي گيريم و آن را مي خواهيم تا دانشجويان در رساله ها دنبال كنند تا نتيجه اي حاصل 
  بهره بگيرد. بشود و وزارتخانه از اين

دوره دكتري آموزش عالي  چه كمكي به شنانسايي مسائل آموزش عالي كرده است و تا چه اندازه اين همه دوره   ،بحث بنده اين است
  اي كه ايجاد شده است بايد با نتيجه گيري كمك رساني رسالات به اين موضوع باشد.

چطور مي خواهد خود را در آيينه ببيند؟ چكار بايد انجام داد؟ سپس  سؤال دوم اين است مؤسسه پژوهش وبرنامه ريزي آموزش عالي
بايد فكري بينديشيد تا در آينده پژوهش در آموزش عالي، تبديل به يك كار جدي بشود تا تحليل سياست آموزش عالي را بتواند انجام 

تاً سياست هايي كه قرار شناسد هدايت كنند و نتيجبدهد. آموزش عالي در اين زمان احتياج  به كمك دارد از اين نظر كه مسائلش را ب
  ود مورد بازبيني قرار بگيرد تا مشخص شود در جهت مثبت پيش رفته يا مشكل داشته است.ش داده مي

در همين راستا، سؤال سومي مطرح مي كنم آيا مي توانيم علاقه مندان به پژوهش در آموزش عالي را دور هم جمع كنيم و اينها را 
ل كنيم. در دنيايي كه امروزه فناوري اطلاعات بسيار كمك دهنده مي باشد، يك اتصالي به اينها بدهيم و اينچنين مؤسسه اي بهم وص

سال از عمر آن مي گذرد را بعنوان بستري كه به اين كار كمك مي كند، هدايتمندتر  مواجهه بشوم. بنابراين بحث اصلي اين  5كه 
  ين بابت مي باشد. با تشكراجلسه از  جامعه اين است. شأن نزولي اين

  
  نورشاهينسرين  دكتر 

د. فـرض بـر ايـن باشـد كـه      نيك به يك بيان كرد آقاي دكتر بازرگانبنده مي خواهم يك سؤال اضافه كنم به سؤالاتي كه 
ينجـا  مؤسسه يا مقالاتي كه در حوزه آموزش عالي انجام شده رخ داده اسـت و خروجـي هـايش در آمـده اسـت. بنـده در ا      

  مثالهايي را عرض مي كنم.

در ابتدايي كه بنده مسئوليت گرفتم درچهار سال گذشته دفتر مركزي هيئت امنا يك سفارشي را به مؤسسه دادند و آنها از 
ما خواستند كه قانون هيئت امنا نياز به بازنگري دارد و مؤسسه به عنوان اطاق فكر وزارت علوم، پـروژه اي تعريـف بكنـد و    

خود را براي بازنگري هيئت امنما بما بدهد. همكاران بنده تيم تشكيل دادند واين پروژه انجام شد، كـه شـش مـاه     پيشنهاد
زمان برد و با رعايت كليه روش هاي علمي اين پكيح دانشي تهيه شده. توصيه هاي دانشي در آخر اين پكيج قيد شد و بـه  

  حوزه ستاد تقديم شد.

در وزارت علوم مطرح شد كه آيين نامه ارتقا داراي مشـكل اسـت و اعضـاي هيئـت     كه مجدد ود مثال بعد: آيين نامه ارتقا ب
 علمي دانشگاهها با اين مورد مسأله دارند و نمي توانند خود را در مورد ارتقا و ست كردن با اين آيين نامه تطبيـق بدهنـد.  

ستان بروي اين پـروژه متمركـز شـدند گـزارش     انواع و اقسام اين مشكلات مطرح شد در مؤسسه كار گروهي تشكل شد، دو
تخصصي تعريف كردند، پنل گذاشته انواع و اقسام خروجي هاي دانشي و بسته هاي دانشي تهيـه شـد ودر قالـب سياسـت     

  هاي توصيه اي به وزارت علوم ارائه شد.

ي از اين شوراها بنـده  مثال سوم، بحث سطح بندي است: خاطرتان هست بحث رتبه بندي در وزارت علوم مطرح شد در يك
پيشنهاد كردم قبل از اينكه وارد اين پروژه بشويم، بايد يك پنل تخصصي در مؤسسه ما داشته باشيد. مجريان محترمي كه 
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از طرف وزارت علوم سفارش كار گرفته بوند، مورد دعوت قرار گرفتند، بسته دانش تهيه شد، در آن پنل بحث هاي علمي و 
هنمايي هايي به تيم مجري صورت گرفت. خود تيم مجري هم اذعان داشتند كه بسيار كمك شـد،  را آكادميك مطرح شد. 

  حتي خروجي هايي كه از اين پنل بوجود آمد مورد استقبال قرار گرفت.

سؤال بنده اينجاست با تمام اين اوصاف ما ايده يا چالش يا سؤال را شناسايي مي كنـيم يـا سـفارش ميگيـريم و يـا مـورد       
ت بومي گزيني عرض مي كنم كه توسط يكي از اعضاي هيئت علمـي مـا   ساييك مثال در مورد س قرار مي دهيم.تشخيص 

دانشگاه هاي رده اول ما اكنون، بـه   كار شد و به شكل خود جوش چالشي بود كه بسياري از دانشگاهها با آن روبرو هستند.
رز نشين ما، به لحاظ مسـائل امنيتـي و سياسـي احسـاس     لحاظ ورودي داراي كيفيت بسيار پاييني هستند. دانشگاههاي م

خطر مي كنند زيرا كليت قومي آنجا شكل گرفته است. عضو هيئـت علمـي مـا روي ايـن موضـوع متمركـز شـد، گـزارش         
بار براي وزير علوم و معاوني محترم در حوزه هاي مختلـف ارسـال كـرديم. در     3تخصصي تهيه كرد ما خروجي اين پنل را 

براي شوراي عالي انقلاب فرهنگي و مراكز پژوهش هاي مجلس نيز اين گزارش را ارسال كردم. سؤالي كه اكنـون  نهايت من 
در اينجا مطرح مي شود اين است كه آقاي دكتر بازرگان ما چگونه مي توانيم بسته هاي سياستي و توصيه هاي سياستي و 

نيم. به عبارتي چرا اين حلقه و ارتباط بين سياستگذار و خروجي هاي پژوهش هاي اصيل، در حد توان خودمان را حفظ نك
خروجي توصيه سياستي ما برقرار نمي شود. مشكل ما اينجاست. شايد ما در حوزه هاي آموزش عالي بحد وفور پژوهش كم 

يم، بعنـوان  آيا ما رده و نوك ايـن اتهـام را بخودمـان برگـردان     نداشته باشيم شايد بسته هاي دانشي توليد شده كم نباشند.
محقق در حوزه آموزش عالي، يا آيا به حوزه ه ي سياستگذاران بچرخانيم، كه شما هستيد كه حرف ها را پذيرا نمي باشـيد  
و يا به آن مكانيزم يا نهادي كه همه ما را در برگرفته است برگردانيم. واقعاً سؤال بنـده ايـن اسـت و مـي خـواهم دوسـتان       

چگونه فرض را البته با فرض اينكه خروجي هاي ما خروجي هاي مفيدي هست. چگونه ايـن  پاسخگوي اين سؤال باشند. ما 
  خروجي ها در دل سياست گذاري و برنامه ريزي و بدنه آموزش عالي بنشيدند وما اثر آن را ببينيم. 

  
  دكتر رضا منيعي: معاون پژوهشي موسسه

د. سؤالي كه استاد بازرگان فرمودند مبني بر اينكه چـه تعـداد   كه دعوت مؤسسه را پذيرفتي شما عزيزانتشكر از  -بنام خدا 
در ايـن خصـوص    دانشجو وجود دارد و چه تعداد مؤسسه آموزش عالي وجود دارد كه در دوره دكتري دانشجو مـي پذيرنـد  

طع همـه مقـا  آماري خدمت شما عرض مي كنم. هم اكنون صد و بيست وچهار هزار دانشجو در رشته علوم تربيتي در  چند
هزار نفـر در دانشـگاه    39هزار نفر در دانشگاه پيام نور،  50در كل كشور مشغول تحصيل هستند كه از اين تعداد تحصيلي 

. ايـن آمـار   به تحصيل اشتغال دارندهزار نفر در وزارت علوم  12و كمتر از  در دانشگاه فرهنگيان هزار نفر 21آزاد اسلامي و 
نفـر   3017  به تحصـيل مشـغولند  ه در حوزه دكتري تخصصي در حوزه علوم تربيتي مي باشد. دانشجوياني ك 96-95سال 

  مي باشند.
هزار كارشناسي و هزار نفر در دوره كارداني مشـغول مـي باشـند.      95هزار نفر كارشناسي ارشد  25 از اين تعداد  همچنين

دكتـري   ارشـد و دوره كارشناسـي  در  نفـر  749اگر بصورت خاص تر، رشته آموزش عالي را ملاحظه بفرماييـد هـم اكنـون    
نفر. و بعد از  292كه از اين تعداد بيشترين مربوط به دانشگاه آزاد مي باشد. يعني  آموزش عالي مشغول تحصيل مي باشند.

 292دكتري تخصصي مي باشند كـه  مقطع نفر، در  492نفر،  749از اين تعداد  نفر. 272آن وزارت علوم مي باشد با تعداد 
نفر در وزارت علوم مشغول هستند. در مورد دانشگاههاي كه دوره دكتري آموزش عـالي دارنـد    200دانشگاه آزاد، و نفر در 
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ه پيام نـور، تهـران، خـوارزمي، شـهيد     اده دانشگاه وجود دارد. دانشگاه اروميه، دانشگاه آزاد اسلامي، دانشگاه اصفهان، دانشگ
دكتري آموزش عالي را دارا مي باشند. كه البته گرايش هاي مخصوص خـود   بهشتي، علامه طباطبايي، كردستان، مازندران،

  را دارند. 

نفر مي باشد.  292با كه بيشترين آن مربوط به دانشگاه آزاد نفر است.  492در كل   آموزش عالي جمع دانشجويان دكتري
،  نفر 16دانشگاه اصفهان ، نفر 14ه اروميه دانشگاهمچنين تعداد دانشجويان دكتري آموزش عالي در دانشگاه ها  عبارتند از: 

دانشـگاه كردسـتان   ، نفر 54دانشگاه علامه ، نفر 37دانشگاه شهيد بهشتي، نفر 27، دانشگاه خوارزمينفر 20دانشگاه تهران 
  اين آمار مي تواند كمك كند به بحثي كه امروز مطرح شده است.. نفر 18دانشگاه مازندران ، نفر 14

   ن:بازرگا عباس دكتر

 492نـي از  عتصور بنده از اين تصوير بسيار روشن است زيرا نشان مي دهد كه در حقيقت وضيت موجود چـه مـي باشـد. ي   
% در دانشگاه آزاد اسلامي حضور دارند و شما مي توانيد تصور كنيد كـه چـه   50دانشجوي دكتري آموزش عالي، نزديك به 

در مورد دانشگاه پيام نور كه يك هشتم دانشجويان آمـوزش عـالي را در   چيزي ياد مي گيرند و چگونه كار انجام مي دهند. 
بنابراين وضعيت موجود روشن اسـت. مـن    خود جاي داده است. مثلاً دانشگاه فردوسي مشهد اصلاً دانشجوي دكتري ندارد.

مـاً دانشـنامه   نفـر كـه حت   492كنـد كـه ايـن    تواند با ايجاد شبكه پژوهش كـاري   آيا مؤسسه مي ،مؤسسه است به خطابم
دكتريشان صادر ميشود چه بخواهند و چه نخواهند. بنابراين ما چكار بايد انجام بدهيم تا اينها با سـطحي از كيفيـت مـورد    
انتظار دانش آموخته بشوند كه بعد هم بتوانند كمكي بكنند. بهرحال اينها منابع اين كشور را مورد استفاده قرار مي دهند و 

رانند. پس چه خوب هست كمكي شود تا اينها به آن درجه مـورد انتظـار برسـند يـا حـداقل در آن      عمر خودشان را مي گذ
  جهت كوشش بشود. من فكر مي كنم سؤال بسيار روشن مي باشد. 

  

 : دبير علمي ميزفراستخواهمقصود دكتر 

  
ما در  دكتر نورشاهي بيان مي كنم.بنده يك نكته را در ادامه بحث آقاي دكتر بازرگان و خانم  -با سلام خدمت شما عزيزان
حـال صـورت    برگـزار كـرديم. تحقيقـي در اينجـا در    مسؤوليت اجتماعي دانشگاه ها  ي با عنوانهفته قبل در اينجا يك پنل
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و كساني كه در حوزه اجتماعي خـدمات ارائـه مـي دهنـد دعـوت       ها NGOگرفتن است، براي اين تحقيق پنلي از اعضاي 
، موسسه خيريه  حمايت از كودكان مبتلا به سرطان محك، انجمـن حمايـت از حقـوق كودكـان     صورت گرفت. بطور مثال:

شـبكه يـاري كودكـان كـار و خيابـان، مركـز        انجمن برنـا،  ، جوانان سرپرست خانوار كودكان كار و بنياد كار آفريني زنان و
  حمايت از معلولين ضايعات نخاعي ايران و  ....

نفر حضور  31نفري ما،  27ظرفيت با وجود يعني درصد بود،  100ت كرده بوديم بالاتر از درصد مشاركت مدعويتي كه دعو
درصد مشاركت كرده اند. بنـده درك دانـش آمـوزي      10زير كه در حضور شما هستيم  در اين جلسه  اما چرا پيدا كردند . 
در ايـن سـرزمين    علمـي  م  كنشگراننتيجه مي گيريمن  ،عرض مي كنم ،در دو هفته پشت سر هم ،يك مكانخودم را در 

خويش را از دست مي دهند واين تهديد بزرگ ملي است. بايد بررسـي بشـود كـه چـه     حس خود اثربخشي  آهسته آهسته 
عوامل سياستي و مديرتي وساختاري دست به دست هم داده اند و ممكن است حداقل بخش قابل توجهي از نخبگان علمي 

از كوشش براي اصلاح علمي كشور مأيوس شوند و بگويند هرچه اهتمـام مـي كنـيم سياسـتها     را به اين نتيجه برسانند كه 
وساختارها اصلاح نمي شود و سرانجام نتيجه بگيرند كه هيچ كاري براي مصالح عمومي كشور نمـي تواننـد بكننـد و فقـط     

  دنبال فعاليت هاي معمول آموزشي وپژوهشي خود بروند. 

پنجـره سياسـت و    بايـد  ي نخبگان علمي ومهاجرت آنها به بيرون ودرون، ديگر چه كساني در صورت افت حس خودكارامد
دانش نمي كند. دانش در ايـران يـك   سيستم هاي سياست گذاري جذب  متأسفانه كننددريچه هاي سياست گذاري را باز 

اين جلسه به ما مي گويد افـرادي  بكنيم. زيرا » درماندگي آموخته «فكري هم به حال  بايد است.  و پرستيژي كالاي زينتي
تا به حال اين همه جلسات اينجا كه در اين پنل شركت نكردند، علتش اين است كه شايد در فكرشان خطور پيدا كرده كه 

كـه دوري   تمـام دانشـگاهها   براي اين پنل شخصا اهتمام داشـتم تـا   . وآنجا شركت كرديم وحرف زديم مگر به كجا رسيد؟!
دوستان هم زحمت كشيدند دعتنامـه  تا در مورد پژوهش در حوزه آموزش عالي صحبت كنيم.  شوندت دكتري داشتند دعو

محققـان كشـور،   سالهاسـت كـه در ايـن جامعـه      بعضي از افراد تشريف آوردند و عـده اي ديگـر خيـر.   فرستادند  ولي فقط 
مقاومت مي كند. سيستم به نظـر   و ها متصلب اند  تلاش مي كنند ولي سيستم اين سرزمين  يست جهاندر زدانشمندان 

نيست زيرا احساس نيازي در سيستم ديده نمي شود تا براساس دانش كار بكنـد. شـايد در   به جهان اجتماعي بنده گشوده 
به نظر  آنجا انسانهاي خوبي قرار داشته باشند اما كل سيستم و ساختار متأسفانه چندان اعتنايي به نتايج و تحقيقات ندارد.

توسعه پيدا نكرده ساختارها به قدر كافي در جوامعي كه  نبايد مأيوس شد . بايد همچنان به كنش علمي ادامه داد.  بنده ما
  . مهم استاند عامليت 
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  : عضو هيات علمي دانشگاه تبريزحسيني نسب داود دكتر

 

ل انقراض، جوانان بايد بيشـتر  بنده عذر مي خواهم از نسل دايناسورها هستم و درحا -سلام خدمت حضار محترم -بنام خدا
بنـده بـه ايـن دليـل در ايـن جلسـه        سال در تبريز فعاليت مي كنم. 5صحبت كنند. بنده حسيني نسب از كرمان هستم و 

نورشاهي و دليل دوم، وابستگي بود كه به اينجا داشتم، در بدو تأسيس  دكتر  شركت كردم چون مورد اول ديدن اسم خانم
نده در اينجا حضور داشتم و فلسفه ايجاد اينجا بسيار منطقـي بـود اينجـا سـاخته شـد چـون اطـاق        باز زمان دكتر سياري 

پژوهش وزارت آموزش عالي، كه وزارتخانه هر نيازي دارد آن نياز را به اينجا ارجاع بدهد و بصورت منطقي و علمي بررسـي  
  شود و بعد وزارتخانه اجرا كند.

اما چه كسي اينها را انجام داده است، ما در اين جلسه اگر مـي خواسـتيد كـه مـؤثر      مواردي كه ذكر شد كاملاً درست بود،
واقع بشود بايد معاون برنامه ريزي و پارلماني را دعوت مي كرديد، يعني يكي از آقاياني كه در مناصب اجرايـي هسـتند، در   

مسئول اينجا نباشد هرچقدر كه كار كنيـد  چون اگر يك  اين جا حضور داشته باشند تا نظرات و مشاركت را شنونده باشند.
نفـر فقـط در آمـوزش عـالي مشـغول       749در كدام مملكت وجـود دارد.   ياين تعداد دانشجوي دكتر بي فايده خواهد بود.

هستند. حال اگر در رشته علوم انساني آمار بدهند، متوجه خواهيم شد كه آمار درست چقدر هست. اين افراد در آينده مـي  
  چه كاري مشغول بشوند و اصلاً با چه سيستم و شرايطي وارد شده اند. خواهند به 

بنده اطلاعات زيادي در مورد دانشگاه آزاد دارم، دوره دكتري دارد اما يك عضو ندارند. براساس شـاخص هـايي كـه تعيـين     
راضي مي باشند. زيرا رتبه شده است، مجريان اين شاخصها صد درصد اشتباه اجرا كرده اند. و نظام مؤسسات از دست آنها نا

سـال بعـد از كـار     3صرف داشتن ساختمان و چند نفر اعضاي هيئت علمي كه امكـان دارد،   بندي ها اصلاً عادلانه نيست. 
در  بركنار بشوند، بعنوان يك مؤسسه آموزش عالي محسوب نمي شـود. شـاخص هـا بعبـارتي درسـت ارزيـابي نشـده انـد.        

)آموزش و پرورش كه نسلي را بار بياورد و به دانشگاه تحويل بدهد و 1اد، اصرار وافر دارند. كشورهاي مترقي دنيا روي دو نه
  دارند. 55:11)دانشگاه هم اين نسل را به جامعه تحويل بدهد. اين دو نهاد دركشور ما محلي از 2

پژوهش آموزش عـالي را بهـم    بنظر بنده جذب دانشجوي دكتري بسيار بالا بوده است. و بعد مي توان علاقه مندان به حوزه
در بيايند. مـا   عملوصل كرد. دكتر بازرگان يك ايدئولوژيست بسيار عالي هستند.زماني اين ايده ها ارزشمند هستند كه به 
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بايد با صداقت و ميل قلبي هرچه كه در توان داريم انجام بدهيم. اما واقعيت اين است كه راه بجـايي نخـواهيم بـرد. بعلـت     
ها خود طالـب بودنـد    NGOؤسسه زماني مي تواند كار خود را انجام بدهد كه يك جايي آن را اجرا كند.گروهي اينكه اين م

ش اينگونـه نيسـت و در   هاما در مؤسسه دولتي  مثل مؤسسه پـژو  ،كه از شما اطلاعات و داده بگيرند و درجامعه اجرا كنند
  جلسه حضور پيدا نمي كنند.

قعي باشد ولي در صورتي مي توان به اين واقعيت دست پيدا كرد كه يك مجري داشته مؤسسه پژوهش بايد يك مؤسسه وا
باشد. يعني ما اگر موضوعي تعيين كرديم و داده گرفتيم و داراي شاخصي شديم اين شاخص ها به عمل در بيايند، در غيـر  

كه در وزارتخانه فـردي دلسـوز وجـود    گاهي امكان دارد  اينصورت نتايج خوبي بدست نخواهيم آورد و بي فايده خواهد بود.
داشته باشد كه دستوري بدهد و كاري را انجام بدهد ولي  در نظام كشورهاي مترقي دنيا تمام مجموعه يك لينك محسوب 
مي شوند كه در راستاي يك هدف حركت مي كنند. در صورتي كه دركشور ما هر كس براي خودش فعاليت مي كنـد. هـر   

  با تشكر از شما عزيزان. فوذي داشته باشد امكان دارد كاري انجام بدهد و الا نهكسي در اين كشور اگر ن

   عباس بازرگان دكتر

آقاي دكتر عامري كه مدير كل ارزيابي بودند، جلسه اي از مديران دفاتر هدايت ارزيابي در مشهد تشكيل دارنـد تـا افـرادي    
ط به خودشان فعاليتي انجام داده بودنـد، نتيجـه بدسـت بياوريـد.     كه در رابطه با ارزيابي و نظارت آموزش عالي استان مربو

دكتر مهرام، در آنجا صحبت هاي آقاي دكتر حسيني نسب را با سند و مدارك و ارقام در مورد مؤسسات مربوط بـه اسـتان   
ارزيابي هايي كه شد  خراسان داده ها را برحسب عدد و ارقام مطرح كردند. كه بسيار مورد استقبال بنده قرار گرفت. با تمام

و بنده عرض مي كنم ارزيابي حلقه آخرش اقدام براي بهبودي است. و اگر  براساس نتايج ارزيابي اقدام براي بهبودي انجـام  
نشود، عملا كار كاملاً ابتر است. همچنان دكتر حسيني نسب بخشي از آن  صحبتها در همين راستا است. مثلاً پژوهش مي 

آيا شما در رابطه به كاري كه انجام مي دهيد و داده ايد هيچ گونـه احساسـي    ري نكنيم بي فايده است.كنيم ولي اقدام بكا
مبني بر اقدام براي بهبودي انجام گرفته يا خير. يعني ارزيابي هايي كه شده اسـت، در حيطـه كـاري اقـدام شـده يـا خيـر        

  بهرحال بايد به اين سؤال پاسخ بدهيم.

  حسيني نسبداود دكتر 

ارزيـابي   ملاكهاي ارزيـابي در آمـوزش عـالي،   ، يكي از سفر كردمبه استراليا  مطالعاتيبنده براي يك فرصت  1374سال  در
تصور بنده از جلسه با  .و من بسيار مشتاق ديدار ايشان بودم حضور داشتندمي باشد. ايشان در آن دانشگاه  ريونمايكل اسك

را در جلسه معارفه بـا لباسـي    اما او ،ه بودمساني بسيار شيك و مرتب تصور كردريون را انواقعيت آن متفاوت بود. بنده اسك
وقتـي از او علـت را جويـا     آويزان كـرده بودنـد.  به لباس خود را بسيار معمولي و ظاهر ساده زيارت كردم. ايشان كليدهايي 

ورود بـه  دانشگاه مي آيند و كليدهاي ، پس به داستراحت كنشدم، بي خوابي شبانه را عنوان كردند كه نمي تواند در منزل 
و مشغول  صبح در دانشگاه حضور پيدا مي كرد 9شب تا  2. ايشان از ساعت استفاده مي شودكتابخانه  دانشگاه و -اطاق كار

وزير هـم اجـازه ورود    تمام درهاي دانشگاه ها بسته مي شود و حتي آقاي 6د. در صورتي كه در كشور ما ساعت كار مي شو
ي كند. ارزيابي در كشورها مانند شمشير دو لبه مي باشد. از يك طرف گردن يك نفر زده مي شود و از طرف ديگـر  پيدا نم

ون نظام افراد را ارزيابي مي كردند واشـكالات و  ريآقاي اسكي گردن كس ديگري را مي زنند. ارزيابي بايد نتيجه داشته باشد.



 

10 

ران
ي اي

عال
ش 

موز
ي آ

ژوه
ده پ

آين
يز 

م
 ، 

نل 
پ

هم
وزد

ن
-

13
96

 

البتـه اسـتاد تـازه كـار بـا تمـام        فرصت مي دادند تا اشكالات رفع مي شود وماه يا يك سال  6ايرادات را بيان مي كردند و 
شـما اگـر بررسـي بفرماييـد: ارزيـاب هـاي        اما درجوامع ما اينگونه نيست. ،اشتياق خودش اشكالات كار را برطرف مي كرد

ابش چـه كسـي مـي باشـد؟     دانشگاه ها چه كساني مي باشند يا چه رشته اي دارند  مثلاً بررسي كنيد دانشگاه مشهد ارزي ـ
  با تشكر ارزيابي را بعهده كسي بايد بگذارند كه دانش اين كار را داشته باشد.

  : عضو هيات علمي دانشگاه فردوسي مشهدبهروز مهرام دكتر 

  
محوري كه دكتر بازرگان بعنوان دغدغه هاي اصلي اين نشسـت مطـرح كردنـد مـواردي كـه       3بنده مي خواهم  -بنام خدا 
  تر فراستخواه، خانم دكتر نورشاهي و دكتر حسيني نسب اضافه كردند به اينها نزديك بشوم.آقاي دك

تصور مي كنم يكي از مشكلاتي كه ما در افت كيفي پژوهش در قلمرو آموزش عالي بطور خاص و در حيطـه قلمـرو دانـش    
ري  و بـه طـور خـاص در فـارغ     زمينه هاي موضوعي داريم، عدم شكل گيري هويت علمي و حرفه اي در مخاطبين يـادگي 

  التحصيلان دكتري ماست.

مراجعه نموده و درخواست راهنمايي رسـاله دكتـري را مـي    دانشجوي دكتري به  من  موارد متعددي پيش آمده است كه  
 ؛ فكر بكـن و بنده سؤال مي كنم كه موضوع شما چيست؟ دانشجو مي گويد هنوز فكر نكرده ام. وقتي مي گويم برو  نمايند. 

بـه  استاد راهنمـا   مطرح مي كند؛ چنانچه در جايگاه آموزش الكترونيك  از مدتي كه باز مي گردد و موضوعي را مانند بعد 
روي ضمن خدمت كار مي كند. يعني آن دانشـجو نمـي دانـد     پس  پاسخ مي دهد كههر علت با اين موضوع موافق نباشم، 

اسـتاد   ؛ در مقطـع دكتـري  نيز مشاهده مي شـود كـه   ياري از زمانها در بس  درچه قلمرو تخصصي مي خواهد كار بكند.كه 
  دوره دكتري جهت مي دهد كه شما در اين حيطه كار كن تا منم راهنماي شما باشم. يراهنما به دانشجو

 دانشجوي ما  دايـره اي ترسـيم   ؛ ارشدكارشناسي حتي از سطح بلكه   سطح دكتري در  داشته باشيم كه نه  راانتظبايد ما 
دانشجوي مديريت آمـوزش   و يا برنامه درسي  مطالعات بكند و بگويد من دانشجوي مديريت آموزشي  يا  دانشجوي رشته 

عنوان قلمـرو موضـوعي در رشـته    ه اين زير دايره ها ب قلمرو، اين دايره تخصصي رشته من مي باشد و در اين  . عالي هستم
شـان   علاقه اند. هنگامي كه  مي باشعلاقه مند ها زير قلمروم يك از اين به كدا سپس بايد پاسخ دهند كه من وجود دارد. 

زيـر دايـره هـاي     آن، باز درون  نموده و عنوان دايره اي ديگر  ترسيم ه و بكشيده  دايره را بيرون  ند؛  آن زير پيدا كرد را 
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 مطالعـات زيـادي   . او بايد تاً اختصاصي برسدو مكرر اين كار را انجام بدهد تا به يك قلمرو نسب نموده مرحله دوم را ترسيم 
ما مي توانيم بگوييم اين فرد متخصـص مـي    است كه  پيدا كند و درآن زمان در آن قلمرو  اصلي راشكاف  انجام دهد تا  را

  باشد.

كلات مـا  اين يكـي از مش ـ  .در ايران فراوانند  PHDما اكنون در كشور خودمان متخصص بسيار كم داريم اما افراد با مدرك 
يك پـول كـلان بـرايش پـيش     و است  تقاضايي به من ارائه شده زيرا  ، مطالعه مي كنم Aدر حيطه من مي باشد. بنابراين 

ممكن اسـت هـر دو ايـن مـوارد در برنامـه       است. در فيلد كاملاً متفاوت  . روز ديگر در حيطه اي ديگر كه بيني شده است
بـين المللـي    كنفـرانس  است كه من در يك  سخيف سترده مي باشد كه بسيار اما برنامه درسي به قدري گ ،درسي بگنجد

 ، پيشوند و يا پسوندي به صـورت اختصاصـي   حضور پيدا كنم و بگويم من تخصصم برنامه درسي است. اما اين برنامه درسي
دومي كه وجود دارد اين كرد. نكته  . اين عين نكته اي بود كه دكتر مهر محمدي حدود ده سال قبل عنوان ميباشدنداشته 

؛ است كه اگر ما بخواهيم هويت حرفه اي و علمي را در دانشجوي دكتري نه در دانشجوي تحصيلات تكميلي ايجـاد بكنـيم  
  و چگونه بايد آغاز كنيم. نقطه آغازين ما بايد از كجا باشد

كارشناسـي بـا قلمـرو رشـته      Baseيعنـي دانشـجو در    ؛بررسي كنـيم  بنيادين رشته ح واين مسأله اي است كه ما در سط
 در كارشناسي ارشد تلاش نماييم تا او به طور تخصصي تري با موضوعات مواجه شده و خود را بيابد. سپس مواجهه  شود و

چـه هسـت؟    ايد؛  ما در پذيرش دانشجوي دوره دكتري بايد بگوييم پايان نامه ارشد شما چه بود و يا مقالاتي كه كار كرده
ري مي خواهيد انجام بدهيد و اگر احساس كرديم پيوند وثيقي ميان كارهاي قبلي و جهت گيـري بعـدي   كاه در دكتري چ

ما در دانشگاه هاي متفـاوت كشـور نگاهمـان ايـن      در نظر بگيريم.براي متقاضي منفي  امتيازي  وجود ندارد، بايد به عنوان
ن همان دانشگاه در همان گروه پايان نامه بگيـرد. ايـن   است كه دانشجوي دكتري ما محكوم است به اينكه با يكي از استادا

دانشجوي ما اجازه توسعه دانش در مرزهايي كه تاكنون در نورديده شده است  و آن اين است كه يك پيام و يك معنا دارد 
 انتخاب كند؟ اه خود غير از  دانشگ از دانشگاههايي استاد راهنماي خود را  كه ندارد. چرا دانشجوي ما اين اجازه را ندارد را 

يا چرا نبايد اجازه داشته باشد استاد راهنماي خودش را از يك دانشگاه خارج از كشور انتخاب بكند. اينها مسائل آيين نامـه  
وزارت علوم و در قالب بازنگري ها و ابلاغيه ها و آيين نامه مصوبات و جهت دهي هاي اي است كه ما انتظار داريم در قالب 

  نمود. نين شرايطي را مهيا ها بتوان چ

دكتر فرهادي امضا و ابـلاغ شـد كـه    وزارت تقلب علمي در روزهاي آخر  اما امروز چه اتفاقي رخ داد كه آيين نامه مواجهه با
  اگر دانشجو چنين تخلفي كرد اخراج مي شود يا اگر استاد چنين تخلفي كرد مرتبه علمي اش كاهش داده مي شود و...

ايـد  و همـه  ب به يك گفتمان تبديل شد. يعني رسانه ها، اساتيد و كميسيون هاي مجلس و همـه   موضوع اين  چون تقريباً
ارزيابي وزارت علوم دارد بعنوان يك فرصت اسـتفاده   امروز تلاش كنيم از نفوذي كه جناب دكتر بازرگان در قلمرو نظارت و

حسيني نسب و... دارند استفاده كنيم و ايـن اسـتفاده بايـد در     از ارتباط و تعامل كه آقاي دكتر مهريار يا آقاي دكتر ؛بكنيم
 گفتمان در مسير جايگاه موسسه پژوهش و برنامه ريزي به گونه اي كه  اين موسسه جهت بشود.  مسير گفتمان سازي ، هم

معـاونين    يهـا  خانم دكتر نورشاهي بايد شبيه يك معاون وزيـر در تمـام جلسـه    .عنوان  قلب تصميم سازي تلقي بشوده ب
اين مسأله بايد دنبال بشود و بعد آنجاست كه ما اين تضمين ها را داشته باشيم كه اگر دورهم نشستيم  . حضور داشته باشد

  دل خلاصه نمي شود.  درد  حرف هايمان در صرفاً 



 

12 

ران
ي اي

عال
ش 

موز
ي آ

ژوه
ده پ

آين
يز 

م
 ، 

نل 
پ

هم
وزد

ن
-

13
96

 

ي اسـت)  نكته بعدي كه خدمت شما عرض مي كنم اين نكته است (چون بحث جلسه ضرورت پژوهش در نظام آموزش عال
ما در بحث تخصيص بودجه مشكل داريم. استاد تمام وقتي مي خواهد براساس يك دغدغه جدي مطالعه انجام بدهد، چقدر 

ميليون تومان كار خـود را   4يا  3دو، با شماره يا در قالب طرح  -پول دارد؟ يا بايد وارد طرح شماره يك بشود يعني نشدني
بايـد بـدنبال    .اما اگر من بخواهم قراردادي را ببنـدم بـا صـد ميليـون     هم بماند. 3 انجام بدهد. طرح هاي دانشجويي شماره

اولويت هايي كه دانشجوي دوره كارشناسي من كه الان فارغ التحصـيل شـده و بعنـوان كارشـناس پـژوهش يـك سـازمان        
براين وقتي ما مي گوييم سهم الويت هايي را كه او تعيين مي كند من انجام بدهم، بنا ؛آموزشي در حال انجام فعاليت است

تخصيص به پژوهش مـي   ي كه اينها به كجا مي روند. اين پول ،درصد برسد 3درصد به  5/0پژوهش از توليد ناخالص مثلاً  
سفارش  توسط يك اين پول شود؛ توسط هيئت علمي دانشگاه ها انجام  كه بايد طرح هاي پژوهشي اش  مي گوينددهند و 
صـلاحيت   اسـت؛   تربيت شده زير دست دكتـر بازرگـان   تعيين مي شود.  فردي كهبيرون از دانشگاه  الويت گذار  دهنده و

بيشتري پيدا مي كند كه بيايد و بگويد اين پول كلان نفت، اينجا اين الويت آموزشي ماست، اما آقـاي دكتـر بازرگـان اگـر     
ميليون تومان محدود است. اگر بنـا باشـد    3كند در و اعتبار خودش، و اعتبار دانشگاهي خودش استفاده  ت بخواهد از گرن
گونه اي بيافتد كه ما پژوهش هاي قلمرو آموزش عالي خودمان را به سمت و سوي كارهاي جـدي هـدايت   ه اين اتفاق ها ب

در  زني مي شود با وزير انجام داد كه وزيـر م هم خارج است، حال اينكه چه رايبكنيم، اينها يك مقداري از دست وزارت علو
اينها بايد گفتمـان سـازي باشـد. ايـن      ،هيئت دولت مطرح كند، چگونه مي شود اين را به كميسيون آموزش مجلس كشاند

گفتمان سازي مي تواند در قالب فعاليتهاي برنامه ريزي اين مؤسسه اتفاق بيفتد و حتي قراردادهايي بسته بشـود تـا چنـد    
نكته آخري كـه خـدمت شـما     . را بطور جدي دنبال بكند وضوع واند اين محركت از دانشگاههاي مختلف ايران سربزند و بت

 ،در دانشـگاه شـهيد بهشـتي نشسـتي داشـتيم      عرض مي كنم اين است كه ما در خود وزرات علوم مشكلات جدي داريـم.  
كرديم.  بسيار  مهارتي را راه اندازي PHDكاربردي آمد و گفت ما افتخار مي كنيم اولين دوره هاي  معاون پژوهشي علمي و

بنابراين  ،مهارتي را چه كسي مجوز مي دهد؟ وزارت علوم مجوز را مي دهد نه يك جاي بيروني PHDاين كه  متعجب شدم
 ؛اگر ما بخواهيم يك مسير درستي را دنبال كنيم طبعاً بايد در درون خود اين مجموعه اي كه اين مجوزها را صادر مي كند

وهش برنامه ريزي داشته باشد مي تواند انتظارات ژنيم.  اينها بنظر من در جايي كه مؤسسه پايجاد منشأ بك مقاومت كنيم و
  با سپاس تعريف شده اي قلمداد بشود.
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  : عضو هيات علمي دانشگاه فردوسي مشهدآهنچيانمحمد رضا دكتر 

  
شد تا در خدمت شما باشم.  بنده سلام عرض مي كنم خدمت اساتيد محترم، تشكر مي كنم كه اين فرصت ايجاد -بنام خدا

بنده نظريه هاي خودم را بروي تبعات بحث مطرح مي كنم، يك قسمت از مباحث در مورد بحث آسيب شناسي اسـت كـه   
آقاي دكتر نيز فرمودند، تضمين كيفيت در آموزش عالي بطور كلان و بصورت خرد در بحث دوره هـاي مخصـوص آمـوزش    

نفر در آن دوره ها مشغول تحصيل هستند. يك سري از بحث ها بحث هاي مبني بر زير ساخت هـا   700رمودند عالي كه ف
است كه مشخصاً مي توان اين سؤال را مطرح كنيم كه دانشگاه در اين كشور چكاره است و اگر تعطيل بشـود چـه اتقـافي    

واقعاً وقتي بعنوان يك شهروند نگاه مـي كنـيم    ق مي افتد؟خواهد افتاد؟و آيا چيزي بعنوان بحران يا مسأله براي كشور اتفا
دانشگاه يك محل براي پول خرج كردن و البته سركار گذاشتن فرزندان جامعه ايران است كه چند سال  در آنجـا مشـغول   

ك عده كه ي مي شوند. و عده اي كه بسيار صريح صحبت كنند و مناسباتي را پشت پرده دارند، همانجا اشتغال پيدا كنند و
فرصتي براي رفتن به خارج از ايران بعنوان كسي كه صلاحيت هاي اوليه را دارد در دانشـگاه مشـغول مـي باشـد. بعبـارتي      

يعني مي تواند در داخل در يك رشته مطالعه كند و نماينـده مـا    ،هدفش جلب اعتماد براي دانشگاههاي خارجي مي باشد
   ران براي ادامه تحصيل باشد.در همان رشته در دانشگاههاي خارج از اي

جامعه سرگردان مي شوند و احساس ناكامي را در سطح كشور مستحكم تر مـي كننـد كـه     اكثريت فارغ التحصيلان هم در
آن تصويري كه ما داريم اين است كه بجز چند رشته به فراخور اينكه دولت چه  .شايد بزرگترين خسارت در همين جا باشد

وجود نداشته باشند براي دولـت مشـكل ايجـاد     م رشته برايش مهم تر مي باشد كه اگر نباشند يازماني تشخيص بدهد كدا
پس برحسـب ايـن نيازهـا     ،مي كنند، مثلاً دولت اعلام مي كند كه به چه تعداد پزشك يا استاد هسته اي فيزيك نياز دارد

مأموريتهاي مقطعي كه بگذريم دانشگاه بـه نظـر   دانشگاه مهم است و كمك مي كند تا ما به اهداف خودمان برسيم. از اين 
من از نگاه بالاسري شايد دردسر باشد تا اينكه بتواند كمكي به ما بـراي حـل مشـكلات بكنـد . آن نگـاهي كـه در مراجـع        
سياستگذار عالي كشور شايد ديده بشود. مي توان گفت يك دوره اي دانشگاه ها بمدت چند سال تعطيل شد و چه اتفاقاتي 

 ضمن اينكه سـالهاي قبـل شـايد در دوره جـوش و     اد و هم چنان اگر دانشگاهها تعطيل بشوند چه اتفاقاتي خواهد افتاد.افت
خروشي بوديم كه درحال پايه گذاري تحول بسر مي برديم تا پيش برويم، دانشگاه ها تعطيل شد، امروز كه تقريباً احسـاس  

ريباً به يك ثبات نسبي رسيديم قاعدتاً پاسخ اين سؤال مي تواند مثبت باشد مي كنيم به اندازه كافي نيروي ماهر داريم و تق
كه آيا دانشگاه ها سربار جامعه نيستند؟ من فكر مي كنم پيرو فرمايشات استاد محترم جناب آقـاي دكتـر فراسـتخواه ايـن     



 

14 

ران
ي اي

عال
ش 

موز
ي آ

ژوه
ده پ

آين
يز 

م
 ، 

نل 
پ

هم
وزد

ن
-

13
96

 

سؤال مي شد علم بهتـر اسـت يـا    بعبارتي روايت كلان مبني بر استاد دوران دبستان كه  روايت هاي كلان مغلوب شده اند.
ثروت؟ اين جمله مغلوب رقابت هاي خرد شده است. اين به اصطلاح واقعيت هايي كه ما پيرامون خودمان مي بينيم ايـن از  

فراخور تجربه هـاي خودمـان در حـوزه    ه طريق ساده ترين راه هايي كه جناب آقاي دكتر بازرگان اشاره فرمودند و همه ما ب
هستيم اين است كه راه حل هاي ساده تري وجود دارد و مهم ايـن اسـت كـه زودتـر بـه هـدفمان برسـيم         فعاليتمان آگاه

بنابراين چرا را دورتر را انتخاب مي كنيم، راه اصلي براي رسيدن ثروت ممكن است مدرك باشد، اگر چـه مـدرك هـم لازم    
ين است كه ما موضعي را كه در آن خـواهيم  نيست يك مدرك اصيل باشد. ما اكنون بروي كيفيت صحيت مي كنيم، مهم ا

مـدرك داشـتن آيـا صـرف سـواد       –نشست را توجيح كنيم. كه مثلاً در پستي كه مي گيريد پشت سر شما حرفـي نباشـد   
در بحث مراجع ثروت و قدرت بنگاه هاي توليد علم هستند كه اگر دانشگاه را بنگاه توليد علم در نظر بگيريم  داشتن است؟

  سويي را براي دانشگاه دنبال مي كنند؟ مي روند و چه سمت و م سوكداه آنها ب

ظهور برسد يا پژوهش ه اگر به عنوان مباني صحبت كنيم به سمت پژوهش هايي كه كاربرد فوري پيدا كند و دريك جايي ب
تاً بـاز هـم   هايي هست كه مي تواند در مرزهاي دانش حركت بكند آن مراجع قدرت هستند كه تعيين كننده هستند، عمـد 

بعد از مباني زير سـاختها كـه    تأكيد و برداشت بنده اين است كه اينها تعريف شده برحسب اقتضاء و انتظار دولت مي باشد.
به نظر قاعدتاً اگر درست نشود دشوار خواهد بود و البته درست شدنش نيز زمان بر مي باشد به بحث سـاختار مـي رسـيم.    

ت ياس ـختار آموزش عالي پيچيده اي داريم. پيچيده يعني اينكه مراجع تصميم گيرنـده و س اساتيد بهتر مي دانند كه ما سا
واقع روابطي با همديگر دارند كه كشف آن روابط و نفوذ به آن شبكه در روابط كار دشواري خواهد بود. يعني شـما   گذار در

رهنگي تاعطف و ساير مراجعي كه داخل ساختار از مراجع بالاتر از مجلس شوراي اسلامي در نظر بگيريد تا شوراي انقلاب ف
دولتي يا خارج ساختار دولتي اثر گذار خواهد بود. يك نمونه بحث بومي سازي مطرح نمودند و يك نمونه هم كه مـا چهـار   

سال به شدت با آن درگير بحث كنكور دوره دكتري است كه هر سال به يك رنگ و شكل در آمده است و درآخر  5سال يا 
خود كميسيون عالي مجلس وارد شد و بهرحـال   95گيرنده اش مشخص نشده است. مستحضر هستيد كه در سال  تصميم

% سـازمان سـنجش امتحـان ورودي    30چـون   95را مجدد برگرداند، درحالي كه ما در سـال   96 -95براساس تجربه سال 
تمركز بودن بر مي گشتيم. همه تصـميمات  % دانشگاه كه يك تجربه بسيار خوبي داشتيم، يعني به بحث غير م70داشت و 

دانشگاه ها تحمل كردند در  95ما با يك تصميم مجلس شوراي اسلامي بعبارتي نابود شد. و سختي هايي كه سال  95سال 
باز تنظيم خودشان  براي نظام جديد پذيرش دانشجوي دكتري مجلس و شورا دخالت مي كننـد و وزارت علـوم و سـازمان    

يج كننده عمل مي كنند. مانند بخش نامه هايي كه در طي روزهـاي متـوالي بـه دسـتمان مـي رسـد       سنجش هم گاهي گ
  وگاهي بسيار گيج كننده است. قاعدتاً تعدد مراجع تصميم گير يكي از مشكلات بزرگ ما مي باشد.

ذيرند. عملكرد مـا در  بحث عملكرد هم بسيار مهم مي باشد (مثلاً بعضي از دانشگاه بدون داشتن هيئت علمي دانشجو مي پ
پذيرش دانشجوي دكتري بسيار مهم است، به عبارتي تربيت دانشجوي دكتري هم نيازمند  به اخذ مجوز هايي دارد. بحـث  
تصحيح عملكرد و بازگرداندن عملكرد به ريل خودش ظاهري  است و الا ما تا پايه ها را درست نكنيم اتفاقي نخواهد افتـاد  

مه بگوييم اگر آقايان عضو هيئت علمي نداريد دانشجويان دكتري تان را انتقال بدهيد به دانشـگاه  ولي حداثكر با يك بخشنا
شهيد بهشتي و تعطيل كنيد. اين ساده ترين حالت است كه ما اصلا برويش وقت نگذاشته ايم. به عبارتي بيشـترين بحثـي   

  انيم راهكارهاي مناسب ارائه بدهيم.كه مطرح شد در ساختار بود. اميدوارم با استفاده از موارد فوق بتو
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  ريزي عضو هيات علمي موسسه عالي آموزش و پژوهش مديريت و برنامه :مهريار امير هوشنگ دكتر

  

در ايران به گونه اي است كه وقتي در يك جلسه در مورد رشته خودمان جمع مـي شـويم و ارتبـاط رشـته خودمـان را بـا       
به اين معني كه  عقب مي مانيم و به نظر من اين دو را از هم جدا كنيم بهتر است.سيستم ارزيابي مي كنيم از بحث اصلي 

ما نمي توانيم  هر چيزي كه مربوط به آموزش عالي هست را عوض كنيم. اما وقتي بتوانيم خودمـان را عـوض كنـيم مـؤثر     
بـه   تيدي كه صاحب نظـر هسـتند و  واقع خواهد شد. در واقع به حرفي كه آقاي دكتر فراستخواه زد بر مي گرديم. مثل اسا

اينجا دعوت شدند و چند نفر شركت كردند. بطور مثال از اعضاي تحريريه كه دعوت شده بودند دو نفر بيشتر حضـور پيـدا   
ما نشان مي دهد كه علاقه به آن صورت وجود ندارد و شايد اين بي علاقگي به عنواني ه نكردند كه خود اين يك مسأله را ب

مسأله عمده اين است كـه آمـوزش عـالي از عـالي      ،اگر به آموزش عالي بر ميگرديم تخواه بيان كرد مي رسد.كه دكتر فراس
بسمت سوي بدي پيش مي رود و وقتي زماني كه دانشگاه تعطيل  بودند  يك انتظـار جمعيتـي هـم     بودن در آمده است و

حـال   آزاد را زياد كرديم تا به اين تقاضـا پاسـخ بدهـد.   صورت گرفته بود طبعاً تقاضا براي آموزش عالي زياد شد و دانشگاه 
ساختار نسبي جمعيت درحال تغيير مي باشد يعني دانشجوي وارد شده به گـروه ليسـانس روز بـه روز كمتـر مـي شـود و       
دانشگاه آزاد هم به علت سرمايه گذاري زيادي كه انجام داده مجبور است كه جذب دانشجو كنند  پس به جذب دانشـجوي  

ق ليسانس و دكتري مي پردازند تا هم هزينه هاي خود را تأمين كننـد و البتـه دانشـجويان ايـن تلقـي را دارنـد كـه بـا         فو
پرداخت مبلغي مي توانند درجه دكتري را كسب كنند واز مزاياي قانوني آن استفاده بكنند. اگر برگرديم به اينكه مـا بطـور   

علمي نيست و بر اساس موارد ديگري اتفاق مي افتد  بطور مثـال بـراي   كلي تصميم گيري هايمان براساس تحقيق و روش 
نفر وزير را انتخاب مي كنند. در نظام موارد نيز اين مسأله وجود دارد. بـه عبـارتي وزارت علـوم يـك      26وزارت علوم از اين 

دارنـد تـا دانشـگاه هـا را     و هنوز هم تلاش رهنگي نيز در يك سو ايستاده است طرف و مدعي ديگري بنام شوراي انقلاب ف
   اسلامي بكنند و هنوز در اين چهل سال هم نكرده اند و يا به چه صورتي اسلامي خواهند كرد.

يعنـي بنـده بـه     ،اگر ما بتوانيم در كنار اين دغدغه هايي كه وجود دارد و مشكلاتي كه وجود دارد به كار خودمـان بپـردازم  
اما بفكر اين نباشم كه كل مملكـت را   م تا دو دانشجوي خوب را تربيت بكنم و....عنوان يك استاد چكار مي توانم انجام بده

تا اينكه تمام مملكت را بخواهيم تغيير بدهم و سيستم را عوض كنم اين در اختيار  ،عوض بكنم اين طور مؤثر تر خواهم بود
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د افرادي كه در جامعه قبل به نمايندگي مانن من نيست. در اين صورت شوق و ذوق و اعتلاي افراد به منصه ظهور مي رسد.
نهادهاي مردمي در جلسه حضور پيدا كردند و افراد دولتي كه حضور بهم نرسـاندند. اگـر جامعـه اي بـا وزيـر يـا معـاونين        

اما اگر دعوت از سوي يك حوره علمـي باشـد امكـان دارد عـلاوه بـر       ،اكثر مدعوين شركت مي كنند ،برخوردار داشته باشد
اما اگر شوق و ذوقي كه  دوستان ما در سطوح مردم نهـاد دارنـد را داشـته     ،عضاي خود مؤسسه نيز شركت نكنندمدعوين ا

باشيم و كارهايي كه به ما محول شده را  درست انجام بدهيم مؤثر و مفيد خواهد بود.  بعبارتي تحقيقي وجود داشته باشـد  
د افتاد . نه اينكه بخاطر اين مورد كه كسي به تحقيق ارزش نمي دهد و نتايج عالي بدست بياوريم تا ببنيم چه اتفاقي خواه

تحقيق كردن را كنار بگذاريم. در زمينه آموزش عالي چه كمبودهايي وجود دارد بنابراين دلايل ما نياز به تحقيق داريـم در  
  داده اند. يك زمينه خاص وقتمان را بگذاريم مفيدتر خواهد بود براي افرادي كه اين جلسه را ترتيب 

  

  حسيني نسبداود  دكتر 

سؤالي را كه آقاي دكتر بازرگان مطرح كردند طرح ريزي بكنيم تا شايد به يك جمع بنـدي برسـيم.    3بنده عرض مي كنم 
رشته  نفر در 124دوره دكتري در آموزش عالي را بحدكافي اطلاعات دادند. و من فكر مي كنم بيش از حد نياز هم هست، 

نفر در آموزش عالي وجود دارد بنابراين نيازي به گسترش و توسعه نيست. به نظر بنده گسـترش بـه    79تي، هاي علوم تربي
  حد كافي مي باشد و بايد از اين روند جلوگيري كنيم.

آيا تخصص مربوطه را دارند. چند نفـر دكتـري آمـوزش عـالي در      ،سؤال اين است كساني كه آموزش عالي را تشكيل دادند
نفر دانشجوي دكتري داريم. اين مورد را بايـد بررسـي بفرماييـد.     749ستند. يعني به اسم استاد وجود دارد. سطح كشور ه

سؤال بعدي آقاي دكتر بازرگان اين بود كه دوره هاي دكتري چه كمكي به آموزش عالي نموده يا مي كنـد؟ در ايـن مـورد    
ي را بهم وصل كرد؟ براي اين هـم مـي شـود يـك چـاره اي      بحث كنيم. و آيا مي توان علاقه مندان به پژوهش آموزش عال

  انديشيد. بنده  با خود فكر مي كنم  كه دوره دكتري آموزش عالي چه كمكي به كيفيت آموزش عالي كرده است؟ 

بايد به اين سؤالات پاسخ داده بشود و من فكر مي كنم بايد به ژورنال ها و نشريه هايي كه در ايـن زمينـه كـار مـي كننـد      
يابي و اندازه گيري در آموزش عـالي را مـي تـوان در ايـن زمينـه كمـك گرفـت و        و ارزش –رتبط شد . مثل نامه سنجش م

مـثلاً   .ا مشاهده كرده ايد كه روي محدوده خاصي كار مـي كننـد  ياستفاده نمود. آقاي دكتر مهرام در دانشگاههاي معتبر دن
يعني خارج از آن حوزه كاري انجام نمـي دهنـد. در    ،انجام مي دهم مي گويد من در اين زمنيه فقظ كار تحقيق xدانشگاه 

عنوان تز را از من مي خواهد، در حالي كه خودش كاتاليزور و دروس تخصصـي خوانـده و    ،صورتي كه دانشجوي دكتري ما
مه هـايي كـه نوشـته    اطلاعات كافي را كسب كرده است و از مواردي كه خوانده است بايد دريافت كند. آيا در اينجا پايان نا

  مي شود را مي توان به سمت و سويي سوق داد يا خير؟

اما اگر نداشند چكار انجـام دهـيم كـه تـأثير      ،اگر تأثيري داشتند چه بهتر ،دوره هايي كه وجود دارد چه تأثيري داشته اند
افـراد را بـا توجـه بـه حـوزه      داشته باشند. اگر منظور رشته هاي آموزش عالي باشد بايد مؤسساتي وجود داشـته باشـد تـا    

  تخصصي در رشته تحصيلي خودشان جذب و معرفي بكنند.



 

17 

ران
ي اي

عال
ش 

موز
ي آ

ژوه
ده پ

آين
يز 

م
 ، 

نل 
پ

هم
وزد

ن
-

13
96

 

  فراستخواه مقصود دكتر

بنده بعنوان يك يادگيرنده كوچك در اين جلسه از شما عزيزان بسيار آموختم. اميدوارم اين آموخته ها مفيـد واقـع بشـود.    
راه  بـراي كيفيـت  ضد دومينـوي بزرگـي   نيز بكوشيم ما بايد پس  ،است راه افتادهبراي بي كيفيتي يك دومينويي در كشور 

به صورت علمي وحرفه اي توسـط دانشـگاهيان    نهادي را راه اندازي بكنيم گام اول اين است كه اندازي كنيم. به نظر بنده 
دقيـق بـي   هر ساله  برمبنـاي داوري هـاي كـاملا     برجسته ودانشمندان وكاملا غير دولتي هرچند در همكاري با دولت  كه

تعيين بكند. اين مي تواند مقدمه اي باشد براي جايزه بهترين رساله ها در جايزه بهترين رساله دكتري آموزش عالي طرفانه 
  همه گروه ها و رشته ها. 

كار دوم اين است توسط استادان برجسته و حرفه اي ها ودانشگاهيان تراز اول در همه جاي ايران، نهاد ملي اعتبـار بخشـي   
شگاه ها و  مؤسسات آموزش عالي از طريق همكاري دانشگاه  ودولت وذي نفعان اجتماعي  تأسيس شـود وعضـو شـبكه    دان

بشـود و امـر ارزيـابي درونـي وبيرونـي در سـطوح       ) INQAAHEبين المللي نهادهاي تضمين كيفيـت در آمـوزش عـالي (    
گاه ها وگروه هاي با كيفيـت اعتبارسـنجي شـده را راه    مؤسسات وبرنامه ها را در ايران سامان بدهد وشبكه اي ملي از دانش

بيندازد تا هر مؤسسه يا برنامه آموزش عالي به اين نتيجه برسد كه بايد در خود كيفيت ايجاد بكند وعضو اين ليگ كيفيـت  
ند و شـبكه  وارد شبكه بشـو  ندمي شو وبيروني گروههاي كه ارزيابي درونيوشبكه كيفيت بشود وگرنه فاقد اعتبار مي ماند. 

هر مؤسسه يـا گروهـي كـه در ايـن شـبكه       توسعه پيدا بكند وگروه هاي ارزيابي و بيروني دروني شده واعتبار سنجي شده 
جذب بكند و جامعه برحسب انتخاب احسن، عملا دكان آن مؤسسه دانشجو  در جامعه شناخته بشود و نتواند كيفيت نباشد

  سب لازم را از رونق بيندازد. يا گروه فاقد معيارهاي لازم وكيفيت وتنا

   مديريت آموزش عالي: دانشجوي دكتري ساعدي عاطفه

  
بچـه هـا مـي    "در تكميل فرمايشات جناب آقاي دكتر فراستخواه، عرض مي كنم كه مطابق اصول تربيتي گفته مـي شـود   

فتار پدر و مادر خود را ديـده و سـپس   و نيازي به تذكر يا يادآوري مداوم به آنها نيست. لذا كودكان ر "بينند، ياد مي گيرند
انجام مي دهد. بنده اين مثال را زدم تا عرض كنم در حيطه پژوهش در آموزش عالي اين رخوت، سستي و خـواب آلـودگي   

 كه بين اساتيد وجود دارد بعضا توسط پذيرندگان الگو كه همان دانشجويان هستند مشاهده و يادگرفته مي شود.

شناختي و فرهنگي باعث شده، تا بعضي از اساتيد ما احساسي شبيه به تعبيري كه دكتر فراستخواه برخي زمينه هاي روان 
فرمودند بدست آوردند. نكته ديگر در باب مواد درسي در حوزه رشته آموزش عالي است. من به عنوان يكـي از دانشـجويان   

مباحث تئوريك اسير شده انـد. روزهـا، هفتـه هـا و      رشته آموزش عالي عقيده دارم كه دانشجويان اين رشته، بالعينه مابين
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ترمها از واحدها و كلاس هاي درس جدا نمي شويم. دانشجويان رشته آموزش عالي در بستر خود كه همان دانشـگاه اسـت   
رفت و آمد دارند، بدون آنكه با اين سيستم عجين شوند. معتقدم دانشجويان اين حوزه مي بايست با حضور در بخـش هـا و   

حدهاي دانشگاه تحت قالب دوره هاي كارورزي و دستياري، دروس نظري خود را به جنبه هاي عملي نزديـك كننـد. بـي    وا
شك تجربه همراهي با تيم هاي كارشناسي و كارمندي در معاونت ها، واحدها و زير مجموعه هاي دانشگاه آنها را به مباحث 

را به پژوهش و كاربرد آن تقويت مي كند. آنها مي بايسـت مشـاهده   آموزش عالي بيش از پيش علاقمند و تعلق خاطر آنها 
گران روند عملكرد آموزش عالي باشند كه متاسفانه در حال حاضر نيستند. علاوه بر محيط دانشگاه، همكاري و حضور چند 

بـه سـازمان عتـف،     روزه در  وزارت علوم تحقيقات و فن آوري، موسسه پژوهش و برنامه ريزي، و ديگر سازمان هاي وابسته
 كمك مي كند تا از حوزه نظر به عمل و از حوزه آموزش به پژوهش نزديك شويم.

  بازرگانعباس دكتر 

به كار خودمان بپردازيم و منتظر مؤثر بودن نباشيم. كساني كه اينجا ما بايد گردم حبت آقاي دكتر مهريار باز ميصبنده به 
 كنم چه چيزي است؟ها  و چيزي كه خودم را به آن وصل ميمندياين علاقه .باشندهستند علاقمندان به آموزش عالي مي

توانم بردارم و هايي ميگويم اينكه ببينم آموزش عالي از كيفيت ممكن برخوردار است. سپس چه قدممي ، از بنده بپرسند
ت و اولويت وجود دارد كه ما از هايي ضروردر چه حوزهمطلب اينكه سومين  به طرفش بروم. منتظر مؤثر بودن هم نباشم.

كنم كه آقاي دكتر فراستخواه به چند مورد عرض مي وان عضو كوچكي كه اينجا نشسته ام،بنده خودم بعن .آن شروع كنيم
  اما اجازه بدهيد مسأله ديگري در مقياس بالاتري بيان كنم.، ي دكترا و موارد ديگراشاره كردند و مانند جايزه

دانشجوي  492ته آموزش عالي آنچنان كه بايد و شايد نيست. چرا نيست، چون در ده دانشگاه تحصيلات تكميلي رش
ي حضور رسم، كه اجازهمي هاي خانم ساعديبنده  به صحبت دانيم.ي دكتري نوشته باشند؟ نميدكتري داريم، كه مقاله

  شود.در آموزش عالي و مشاهده به دانشجوي مديريت آموزش عالي داده نمي

 ي آموزش عاليصور من بنده اين است كه اگر هدف اين جامعه اين باشد تا براي كيفيت تحصيلات تكميلي در رشتهت
و اگر به نتيجه رسيد كاري كه محول شد را انجام بدهيم، حال  م، فقط بايد كار مربوط به خود را انجام بدهكوشش كند

يك  ،داردبينيم، اين سيستم يك درون داد دارد، يك فرآيند و برون داد چطور بايد اينكار را انجام داد؟ اول بايد سيستم را ب
كنم، يك فوق ليسانس آموزش عالي بايد چكاره بشود. داد نهايي و يك پيامد بهمراه دارد. بنده از پيامد شروع ميبرون

ب روشن است، اما اگر قرار دكتري آموزش عالي بايد چكاري انجام بدهد. اگر دكتري آموزش عالي قرار است بيكار شود. جوا
است.  چه وظايفي از اين مورد انتظار ،اي در دانشگاهها كمك كندريزي و ارزيابي و خدمات حرفهاست كسي بشود و برنامه

 ، خواهيم بگيريم، هر كسي را به دكترا راه ندهيمداد برسيم كه چه دانشجويي را مير به اين سؤال پاسخ دهيم به دروناگ
ي درسي برويم كه برنامه درسي حال اگر پذيرش دانشجو اتفاق افتاد به سراغ برنامه ،را مشخص كنيم فرآيند پذيرش

هاي آموزش عالي در هر سمت ارزيابي برنامه به يعني ،چگونه و در چه جايي باشد. بعد از آن به سراغ هيأت علمي برويم
. بعني با توجه به پنلي كه تشكيل شد دكنمدير را باز مي. بعبارتي مؤسسه منحصراً از فردا نقش برويم يك از دانشگاهها

ماه انجام بدهيم . مؤسسه بايد يك تيم ياري دهنده را بسيح كند كه به هر يك  6ضرورت ارزيابي دروني رشته را در طي 
ه استاد هستند در دانشگاهها كمك يا حتي سفر كند كه ارزيابي دروني اتفاق بيافتد. دكتر فراستخواه خودشان در اين زمين
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اند ارزيابي دروني را بايد محكم ثبت كنيم و مسؤلين ده دانشگاه را دعوت كنيم كه و شاخصها و مقالات بسياري نوشته
  توانيم بكار خودمان بپردازيم. حتماً حضور بهم برسانند. كه در جلسه حضور داشته باشند. تا ما مي

از آبان امسال تا آبان سال بعد شما بايد  كنم.د را خدمت شما اشاره مياولويت اصلي كه دكتر مهيار اشاره كردن 3بنده 
ارزيابي دروني انجام بدهيد. از كشورهاي ديگر دعوت كنيم تا بيايند و ارزيابي بروني انجام بدهند. و بعد بسراغ اعتبار سنجي 

  با تشكر دانشگاه آزاد آيا نسبت به ما تعهدي دارند؟برويم. 

  ي : نورشاه دكتر نسرين

  توان  با آنها طرح موضوع كرد.كنند و ميها را دنبال مياي و ساختاري بسياري از پنلاما از لحاظ حرفه ،تعهدي ندارند

  ساعدي: عاطفه 

: دانشگاه تهران، اند گرفتمي ما بودههايي كه هم دورهعالي را از بچهي مديريت آموزشدانشگاه در رشته 3بنده سرفصلهاي  
گذارنديم با يكديگر متفاوت بوده در هاي مربوط به واحدهايي كه ميسرفصل هيد بهشتي و دانشگاه علامه.دانشگاه ش

  صورتي كه سيستم متمركز است.

  نورشاهي :  دكتر نسرين

 تنوع بد نيست و ما استقبال ميكنيم، بقول شما وقتي هدف و محتوي اصلي پوشش داده شود آن مهم است.

  : ساعدي عاطفه 

  هاي متقاوت خواسته شده است.ها و تواناييال خروجيهرحه ب

  نورشاهي :  دكتر نسرين

رغم جايگاهي كه در حال حاضر دارم اگر اين حرف را بزنم شايد همكارانم نپسندند، هاي خودمان عليبنده در مورد ورودي
ب با محتوي رشته ندارند، حرفي براي هايي را گرفتيم كه تناسماه هم منصرف شده است. يعني ما بچه يبنده معتقدم دوره

توانند دستياري بكنند ي آموزش عالي بوده است ولي هيچ كدام از آنها نميهاي حوزهجذب يك نيرو دستيار بودن در پروژه
توانند وارد بشوند، اينها خودشان شاغل هستند و اولويتهاي ديگري دارند در حالي كه ما ي آموزش عالي نميو در حوزه

كاربردي به لحاظ اينكه با كاربرد و عمل در ارتباط  –ي ما بعنوان يك مؤسسه علمي ان بر اين بود حداقل مؤسسهفرضم
ي آموزش عالي دستيار پژوهش هستند در آموزش عالي  وارد بشوند و ما هستيم فرض كرديم دانشجوياني كه در حوزه

- اي كه شما ميفانه اين در عمل اتفاق نيافتاده است. و نكتهمتأس مسائل و آسيب هاي روي ميز آموزش عالي درگير بشوند.

شود تا عمل باعث مي يفرمائيد بنده كاملاً با آن همراه هستم كه خواندن يك سري تئوري و ارتباط برقرار نكردن با دامنه
  شود.ي عمل ارتباط برقرار كنند، هويت ايجاد ميهويتي ايجاد نشود. در صورتي كه اگر با دامنه
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  فراستخواه :    مقصود دكتر

اي، ارزيابي دروني، بيروني و منطقه به ي دكتري آموزي آموزش عاليالزام دوره بشود براي مكلفاي دولتي اگر مؤسسه 
همانطور كه جناب دهد. شود و نتيجه نمييك كار اداري مي بيپيدا بكند و آن  ارزيا بوروكراتيكممكن است كار جنبه 

در ايران روشهاي رويكردهاي انتقادي لازم است. بجاي  اد ارجمند در كتب خويش استدلال كرده انددكتر بازرگان است
ايجاد بكنيم، يعني يك گروه مرجع ايجاد بشود، يك كميتة معتبر علمي اول يك مرجع  توسل به مؤسسات دولتي ، از 

بورد يا  ،موزش عالي راستا بوجود بيايد. شورا ي  تحصيلات تكميلي آي دكتري آموزش عالي يا برنامهاعتبارسنجي برنامه
ي دانشگاهها  در اين كميته حضور داشته باشند. حتي از استخدام هيأت يا كميته بوجود بيايد و تمام اساتيد برجسته

هاي بزرگ هم دعوت به عمل بياوريم و حتي چند نفر از وزارت علوم نيز دعوت كنيم، حتي از شوراي كنندگان، صنعت
ي آن كميته بشود و آن ل دبيرخانه بشود. مؤسسه دبيرخانهئوانقلاب فرهنگي دعوت كنيم و هيأتي در مؤسسه مس عالي

در اين كميته افرادي باشد كه . تواند خودش را با شوراي عالي نظارت ارتباط بدهد و احكامش را وزير صادر بكندمي كميته
م داده اند و بعد دولت  وكسب و كار و دانشگاهها نمايندگاني در اين صاحب نظرند و تحقيقات بزرگي در اين زمينه انجا

 را به دانشگاهها ابلاغ كنند و از طرفچارچوب عمل . اينها بشودعضو  سازمان سنجش هم  خبره اي از كميته داشته باشند

ي زماني و در يك بازه. و دروني) عالي اين است (ارزيابي بيروني شود كه مسير اعتبارسنجي و برنامه آموزشاعلام  وزارتخانه
و بعد بيايند در سطح ملي شود كه ارزيابي دروني و بيروني انجام شود. ي زماني چهار يا پنج ساله تعريف . بازهعمل كنند

اي آن كميته كه از ي اين كار مؤسسه بشود. دبيرخانه حمايتهاي اجرايي و حمايتهاي دبيرخانهكه دبيرخانه كنندفعاليت 
بنده فرضم ا ين است تمام  صحبتهاي مفيدي كه عرض  ها حمايت كند.يد و برجستگان خواهد بود. مثل ساير كميتهاسات

  اتيك بشود. با تشكرركربجايي برسد كه كاري هم بشود كه بو شود كه تصويب  بشود و در وزارتخانهشد به جايي ختم مي

  نورشاهي :  نسرين  دكتر 

دهيد و يا فقط دولت شركت نميدر جلسات ها را چرا انجمنكه آيد هادها سوال پيش ميمشاهده كرديم در بعضي از ن
قدم بشويم و اي پيشكنم ما به عنوان يك نهاد حرفهبنده عرض مي شويم.كند و از مسير اصلي منحرف ميدخالت مي

اي حرفه تيك الگو بشويم، از حيث خواهيم اين كار را انجام بدهيم وي آموزش عالي به شكل خاص، ميبگوئيم براي رشته
خودمان دفاع بكنيم و اين را به شوراي نظارت ببريم و طرح موضوع كنيم نيازي هم به حمايت آنها نداريم. از بابت حمايت 

مشكلي ندارد. اما اگر فقط به آن بچسبيم دانشگاهها  ،اي بيايد و مطرح شود مدنظرم نيستمعنوي كه در صورت جلسه
اي دست به دست ند كه اين همان مؤسسه بازوي وزارت علوم است، در حاليكه ما بايد به عنوان يك نهاد حرفهگيرجبهه مي

عالي  كاركنيم. اول بايد با ارزيابي دروني و بعد از آن ارزيابي بيروني انجام بشود هم بدهيم و در مورد كيفيت آموزش
شويم و اينكار را بصورت خودجوش كنيم و همه جمع ميي ميدهيم، اساتيد را خودمان معرفشكل مياش را دبيرخانه

ي دكتري بعبارتي يك برگزار كننده دوره دهيم تا همه بتوانند حضور پيدا كنند.عبارتي فرهنگ ارزيابي را صورت مي
اون آموزشي مع نه به لحاظ اينكه مثلاً دكتر شريعتي دا كند تا بيايد و به ما بپيونددآموزش عالي بايد احساس نياز پي

اين را گفته است، نه به لحاظ اينكه شوراي ارزيابي وزارتخانه اين را گفته است، به لحاظ اينكه بخواهد از حيثيت  وزارتخانه
به نظر  هستم و اگر دكتري آموزش عالي را گذاشتم به اين اعتبار هستم. x بيايد بگويد من دانشگاه  .خودش دفاع بكند

  ي دكتر بازرگان و ملاحظات دكتر فراستخواه.را انجام داد. اين تركيبي است از ايده توان اين كارشما آيا مي
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  بازرگان :   عباس دكتر

باشد بايد گفت آيا انجمن آموزش عالي در مقامي هست كه حضور پيدا كند و اعلام با توجه به اينكه صحبت از انجمنها مي
تواند يا خير؟  در حقيقت انجمن پيش قراول بشود، از -انجمن مي حضور بكند، يعني براي يك مورد هم كه شده آيا اين

ي وزارتخانه را داراست) وارد عمل طريق اين انجمن دعوت از اين ده دانشگاه بعمل بيايد و انجمن محكم و جدي (پشتوانه
  ي دانشگاهي را بپذيرد و هركس حضور پيدا نكرد، نامه بزند.رتبه  10يعني نمايندگان  بشود.

  مهريار : اميرهوشنگ ر دكت

تواند داشته باشد ما بايد يا مأموريت هم مي حكم يا دستور،بنظر بنده اين يك پيشنهاد بسيار خوبي است كه نياز به يك 
  ي شما عضو انجمن هستيد.ابتكار عمل را بدست بگيريم و انجمن  را هدايت بكنيم، قاعدتاً همه

  نورشاهي : نسرين  دكتر

  ند انجمن پاي كار باشد.يفرمادكتر بازرگان مي

  فراستخواه : مقصود دكتر 

اما اينكه بسپاريم به انجمن، با توجه به وضعيتي كه انجمن ها دارند،  ،عضو باشدكميته   در اين  نيز انجمن آموزش عالي از 
است كه يك نهاد ها نخواهند توانست، يعني در بهترين حالت به شكل بدي اجراخواهند كرد. بهتر در هيچ حالت انجمن

حضور پيدا كنند و از وزير حكم  يدانشگاهمنطقه  تمام اين ده  استادان شناخته شدهتازه نفس و علمي تشكيل بشود كه 
  باشد.اعتبارسنجي ارزيابي دروني و بيروني مدنظر ما مي بگيرند و شروع كنند و مأموريت براي اعتبارسنجي داشته باشند.

  بازرگان : عباس  دكتر

حاكم فرموده نباشد. بايد ساختاري را براي اين كميته بوجود آورد كه گفتند  اي باشد همانطور كه بايد جريان به گونه ه بل
  كه كاملاً درست است، اگر گرفتار آن بشود ايراد است.باشد، ثانياً گرفتار انجمن نشوداولاً حاكم فرموده ن

   :  محمد رضا آهنجيان دكتر

 باشد. اگر مؤسسباشد، مانند يك لوگو كه خودشان يك كيفيت ميوجود دارد بحث ضمانت اجرا مييكي از نشستهايي كه 
 ،كنيمشروعميتوانيم  باشداي كه آموزش عالي مياز يك رشته ، در روند اعتبارسنجي وارد بشودپژوهش و برنامه ريزي 

دانم تا آنجا كه من مي .تواندتواند يا نميانجمن مي بطور نمونه مسير را پيش ببريم و سازكار اجرايي عملياتي مانند اينكه
دهد ممكن است برايش هزينه داشته باشد انجمن توان  تخصصي دارد ولي اينكه انجمن به چه حكمي اين كار را انجام مي

وكارهاي اجرايي و بنده نگران ساز آورد.هاي اجرايي را پيش ميها را از دانشگاه بگيرد و يا شما بگيرد كه بحثو اين هزينه
يك نشان اعتبارسنجي از يك رتبه شروع بكنيم كه بعضي از ده  ،اگر ما به آن سمت برويم ضمانت اجراي آن طرف هستم.

التحصيلان و دانش دانشگاه روي پنج دانشگاه نشان بخورد و همانطور كه دكتر فرمودند در بحث اعتباربخشي فارغ
بهشتي يا تهران ببينم كه آيا آن شخص كنار مدرك تحصيلي خودش آن لوگو را  آموختگان زمان استخدام دانشگاه شهيد
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اند يا خير؟ و اعتبار گروه با اعتبارسنجي را اش وارد شدهي درسي و دانشگاهدارد يا خير؟ يعني آيا خودش شخص يا با رشته
  را ايجاد كنيم. ايبعبارتي بايد يك امتياز حرفه خواهد بگيريم. كه ضمانتنامه ي دولتي را نمي

  نورشاهي :  نسرين  دكتر

ي تخصصي تعريف نكرديم، يكي از اين حوزه را بعنوان يك حرفه و حيطه ،همانطور كه دكتر مهرام گفتند براي اينكه
اي ايجاد ي حرفهباشد كه پزشكان و وكلا يا قضات  براي خودشان يك حيطهبينيم به اين دليل ميضررهايي كه ما مي

مثلاً هر كس بخواهد پزشك بشود بايد تأئيد نظام پزشكي را داشته باشد ولي ما همچنين چيزي را نداريم. ولي  اند.كرده
تواند از اي بشود خودش ميي حرفهي تخصصي تعريف بشود و يك حيطههمين بحث آموزش عالي كه به عنوان يك حيطه

  اينجا كليد بخورد و آن نكته را پوشش بدهد.

  ي نسب: حسينداود دكتر 

ي ارزيابي كند. در مورد رتبهرا در سطح كشور راه انداخته است كه اينها را كنترل مي نظام مشاورهروانشناسي كشور، 
شود و كارهاي زيادي در اين زمينه انجام شده است. ارزيابي دروني چيزي است كه دروني اولين بار نيست كه بيان مي

دخالتهايي دارند ، مثلاً  خانه،اي از وزارتمنتهي عده ،كنندين ارزيابي هم اين كار را ميكنند. مسؤلدانشگاهها نيز پيگيري مي
هاي دكتر فراستخواه ايده كنند.اندازي كند از وزارت برايشان معرفي مياخيرا كسي كه بخواهد ارزيابي دروني دانشگاه را راه

  ي عملياتي رسيدنش بسيار سخت است.يعني مرحلهشود باشد و گسترش دارد و اين نميبسيار خوب ولي وسيع  مي

كنم انجمن را بايد با خبر كنند و يك نامه به معاونت پژوهشي و آموزشي وزارت بنويسند كه مؤسسه در نظر بنده فكر مي
يتان نامه اندازي كنند بنابراين نظارت بصورت رسمي برادارد كار ارزيابي دروني را در ده دانشگاه كه اين رشته را دارد راه

اي دعوت و از آنها در يك جلسه نماينده نويسد كه مؤسسه در نظر دارد اين كار را انجام بدهد و شما همكاري كنيد.مي
يعني از داخل خودجوش باشد و اينجا به عنوان كسي كه راهنمايي  ،بكند. ارزيابي دروني ماهيتش اين است كه دروني باشد

هاي در يك كارگاه دوره، وگرنه بي دروني داشته باشد. اگر خودشان تبحر دارند كه هيچكند يك نظارت منطقي به ارزيامي
هاي باشد علوم تربيتي رشتهآموزشي را بگذارند. آموزش عالي، گروه آموزشي ندارد، و معمولاً زير نظر گروه علوم تربيتي مي

  متفاوتي دارد مانند مديريت و ...

بگيرد و ببينند  كه  بازخوردبي دروني را انجام بدهند و يك كار را ارزيا ،با همكاري مؤسسه بايد گروه را در جريان بگذارند و
اين موارد ايده آل است  چه خبر است و چه اتفاقي افتاده است و بعد آهسته آهسته بگوئيد در استخدام نقش داشته باشند.

ي توانيم سرپرستي داشته باشيم كه دورهقط  ميما در اين جا  ف ي فعلي يك مقدار مقدور نيست.و انجامش در جامعه
توانند درس انتخاب كنند كه دانشگاه دكتري، واقعاً سيستمش آموزش عالي بوده است. و دانشگاههاي مختلف زماني مي

د ي ما كه فدرال نيست معني نداردانشگاههاي ما هيچ كدام استقلال واقعي ندارند. در سيستم جامعه استقلال داشته باشد.
ي اين نشست شما اين روند را راه بياندازيد و منعكس براي خودش درنظر بگيرد. با نتيجه كه هر دانشگاه يك برنامه

بفرمائيد و ابتدا از ارزيابي دروني پيش برويد تا متوجه بشويد چه خبر است تا در مراحل بعد بيشتر و بيشتر پيش برويد. و 
  دهد.آيد و مؤسسه نيز كار اصلي خود را انجام ميت امتيازگونه پيش ميحال ،به بيرون و وزارتخانه ربط بدهيد
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  مهريار :  امير هوشنگ دكتر

گويم اگر مؤسسه بصورت غيررسمي با وزاتخانه صحبت كند و كنم و ميهاي آقاي حسيني نسبت را تأييد ميبنده صحبت
انجمن را بايد كمك دهيم تا به حركت بيفتد تا خواهيم و شما را مي حمايتباشد و اش چنين چيزي ميبگويد خواسته

امكان دارد كه آنها مقاومت كنند كه  ،اگر بدون اطلاع وزارت علوم باشد هايش را انجام بدهد.انجمن با كمك شما برنامه
اين وضعيتي باشد.  خواهيد ما را ارزيابي كنيد، زيرا ارزيابي براي تمامي مؤسسات تهديد كننده ميايد و چرا ميشما چكاره

  است كه مقاومت خواهند كرد.

  مهرام :  بهروز دكتر

  كنم از تمام اساتيد و دوستان.بندي  بسيار خوبي بدست آمد و تشكر ميبنده بسيار موافق نظرات بودم و جمع

  منيعي :رضا دكتر 

ارزيابي دروني انجام شود.  پيشنهادات بسيار خوبي مطرح شد فقط انگيزه يا ضمانت اجراها چگونه باشد تا سمتي برويم كه
بنظر بنده بايد اين را با پذيرش دانشجو در سالهاي آتي گروه بزنيم، يعني شرط اينكه اينها دانشجو جذب كند بايد ارزيابي 

و اين عمل بايد از سوي وزارتخانه (قدرت براي انجام اين كار نداشته باشند اي دروني انجام بدهند و گرنه شايد هيچ انگيزه
  تواند اينكار را انجام بدهد.خواهد، مركز نظارت ميراء) ميماو

  بازرگان :  عباس دكتر

  كنم كه حالات اجرايي دارند:صحبتها بسيار خوب بيان شد بنده پنج قدم مشخص را بيان مي

به تمام صحبت ها ي اينكه يك پنل وجود دارد و با توجه با معاون آموزشي و مركز نظارت وزارتخانه درباره همكاتب  قدم اول
باره بيان بفرمائيد تا  ما اقدام كنيم. از نظر  قرار هست ما انجمن را بكار بگيريم بنابراين خواهشمند است نظر خود را در اين

 بنده بد نيست كه اين نامه به سازمان سنجش هم كشيده بشود.

  بعد از اينكه جواب سؤالات بالا را گرفتيم 
  اي برگزار كنيم.جلسه از آنها براي اينكه دعوت و  ،ها يا دانشگاههانامه به دانشكدهبلافاصله ارسال  قدم دومدر 
  تشكيل جلسه با حضور رئيس هيأت مديره انجمن با خود هيأت مديره است. قدم سومو 

  بكنند. هيأت علمي برنامه دكتري آموزش عالي مشاركت به نحوي كه  ي وبيرونيريزي براي ارزيابي دورنبرنامه قدم چهارم
  پيگيري براي اجراي اين در مرحله بعد براي شش ماه. در نهايتو 
  

  فراستخواه : مقصود دكتر 
شوراي ارزشيابي عضو ه هر دو عزيز نكه خوشبختا نورشاهيدكتر خانم  و آقاي دكتر بازرگان به اميد حق كه با پيگيري

ارد دستور كار سياستگذاري بكنند ونشستند وگفتند نتايج و پيشنهادهاي دقيق سياستي اين پنل را ود وزارت علوم هستت
  وبرخاستند نشود. 
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  بازرگان : عباس  دكتر 

بسيار پيشنهاد زيبايي مطرح نموديد ولي اگر شرايط فراهم شده معاونت محترم تثبيت شد اگر معاونت مركز ارزيابي تأئيد 
ي آموزش عالي هيأت ارزيابي رشته نظر درصاحب  نفر بعنوان 8شد ما هستيم، تمام دوستان بايد همت كنيم، فعلاً كه 

  . آينده همين هيأت را دعوت كنيد  فرصتشما در  اند.داريم كه در اين جلسه حضور پيدا كرده
  
  
  

ميز آينده  پنل ها برگزار شدة ت فهرسسايت موسسه  درگانه ميز آينده پژوهي  يستبپي دي اف گزارش پنل هاي  هايفايل
  با نشاني زير به طور كامل قابل دريافت است. ميزپژوهي آموزش عالي كه از سايت 

  محققان و منتقدان ومتفكران در اين عرصه لطفا با  ملاحظات و نقدهاي خود به بهبود عملكرد اين ميز  ومباحث آن  ياري كنند
hƩps://irphe.ac.ir/index.php?sid=34&slc_lang=fa&slct_pg_id=695   

  
 1393مرداد  – پنل افتتاحيه ميز آينده پژوهي آموزش عالي ايران 

 1393شهريور  – پنل دوم: ويژه برنامه ششم توسعه 

 1393مهرماه  – پنل سوم: سناريو نويسي و تنظيم راهبردها 

 1393آبان  -پنل چهارم: آينده بين المللي شدن آموزش عالي در جهان 

  1393آذر  – يادگيري -پنل پنجم: جهان متحول، دانشگاه ايراني و آينده ياددهي 

 1393بهمن  – پنل ششم: آينده منابع مالي آموزش عالي 

 1393بهمن  – پنل هفتم: آينده گسترش آموزش عالي در ايران 

 :1394خرداد  – آينده ارزشيابي كيفيت آموزش عالي در ايران پنل هشتم 

 1394آبان  – پنل دهم: جذب دانشجو در آموزش عالي غير انتفاعي 

 ي و كيفي روند علم در ايران؛ براي دركي بهتر از آيندة آن لي درباره شاخصپنل يازدهم: تأمبهمن  - هاي كم
1394 

 هاي  ضرورت تمركززدايي و آينده حكمروايي خوب در آموزش عالي با تأكيد بر ظرفيت :پنل دوازدهم
 1395خرداد  – اي سرزمين در كشور و آمايش منطقه خودتنظيمي مناطق

 ها در كشور، ضرورت تفويض اختيار ساختاري به مناطق دانشگاهي و  اي دانشگاه شبكه منطقه :پنل سيزدهم
  1395ر ماه تي – ارتقاي سطح خود تنظيمي مناطق و استقلال دانشگاهي

  1395آذر  – مداوم براي يادگيري ايران ملي برنامه چهاردهم: آيندهپنل  
 1395اسفند  – گزيني در پذيرش دانشجو و پيامدهاي آن هاي بومي انديشي سياست پنل پانزدهم: آينده 

 1396بهار – پنل شانزدهم: آينده دانشگاهها و موسسات پژوهشي ايران در رقابتهاي جهاني چه مي شود  
  1396 تابستان – محافظت از آينده علوم محض، پايه، بنيادي و الزامات سياستگذاري آن :هفدهمپنل 

  1396پاييز -پنل هيجدهم: آينده كلاس درس دانشگاهي ما 

  هاي دكتري آموزش عالي  انديشي درباره وضعيت دورهلوب و آيندهبررسي وضع موجود و مط: وزدهمنپنل -
  1396پاييز 


